
-'Daarom moeten militairen ook in ons eigen land oefenen en trainen. Om te laten zien dat we zijn 
voorbereid op een conflict en er staan als het moet. En om potentiële doelwitten binnen Nederland 
te verdedigen tegen aanvallen en sabotage. Op het land, ter zee, in de lucht én digitaal.'- 
 
Reactie: Ik vind dat ons eigen land geen ruimte heeft voor militaire training. Daarvoor is onze 
natuur te kwetsbaar. (Stikstofcrisis) En zijn we te dichtbevolkt. Mijn suggestie zou zijn om overleg 
te plegen met Duitsland over de mogelijkheid om over de grens een geschikt gebied te vinden voor 
militaire training, zonder daar te veel impact op de natuur te hebben. Het is daar wat dunner bevolkt 
en het stikstofprobleem is iets minder urgent, waardoor de natuur iets meer kan hebben. 
 
-'Sommige wetten en regels over het werken met persoonsgegevens belemmeren Defensie hierin 
nu.'- 
 
Reactie: Mag Defensie dan regels omtrent milieu, eigendom, luchtvaart en erfgoed opzijzetten, 
zonder directe parlementaire controle? Dat zou rieken naar noodwetgeving, waarbij het parlement 
buiten spel wordt gezet. 
Ik vind dat veel specifieker bekend moet worden om welke wetten en regels het gaat. En of het niet 
zeer zinnig is dat Defensie daarin geremd wordt. Het parlement moet er over debatteren in hoeverre 
privé- en publieke belangen en onze privacy opgegeven moeten worden omwille van iets anders 
(wat precies? En hoe zwaar weegt dat?). Het gaat om afwegingen van prioritering van belangen . Er 
moet een onafhankelijke instantie blijven, die per keer wel of geen toestemming verleent om 
uitzondering op privacy- en andere wetgeving toe te staan. Anders lopen we het gevaar om met het 
bewaken van onze veiligheid, onze democratie op te geven. En dat is toch de waarde die we willen 
verdedigen, als het om defensie gaat? 
 
Tot slot: Naar mijn mening is het belangrijker om in te zetten op versterking van veiligheid tav 
hybride oorlogvoering dan om te investeren in fysieke krijgsmacht training en bewapening. 
Toekomstige oorlogen zullen er anders uitzien dan eerder en tot nu toe. Het digitale domein en AI 
zullen een veel grotere rol spelen en wat mij betreft moet deze wet er vooral in voorzien om in te 
zetten op kennis vergroting en training op cyber niveau. Echter wel met respect en 
controleerbaarheid van de privacy van burgers. Ook dat laatste voorziet de Nederlandse staatsburger 
van veiligheid! 
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